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Maarten Hillenaar
Rijks-CIO 

“De vraag suggereert dat in 2009 
154 miljoen euro meer aan ICT-
projecten is uitgegeven dan be-
groot. Dat is te kort door de 
bocht. Allereerst gaat het voor-
alsnog om ramingen die zijn bij-
gesteld. Dat zijn dus geen 
uitgaven. En de wereld staat tij-
dens de uitvoering van een pro-
ject niet stil. Om allerlei redenen 
kunnen wijzigingen aan de orde 
zijn. In de rapportage aan de 
Kamer is aangegeven dat in een 
aantal projecten de ramingen 
zijn bijgesteld. Met de redenen 

die daartoe aanleiding hebben 
gegeven. Dat neemt niet weg 
dat ICT domweg niet eenvoudig 
is en tegelijkertijd soms nog 
wordt onderschat. We werken 
aan een hele reeks maatregelen 
om onze grip erop verder te ver-
stevigen. Die maatregelen be-
ginnen al effect te sorteren. Zo 
proberen we projecten kleiner 
te maken. Gelet op de rol en 
verantwoordelijkheid van de 
overheid kan dat niet altijd. 
Daarnaast is de technologie zelf 
volop in beweging.”

“De wereld staat 
tijdens de uitvoering 

van een project 
 niet stil”
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Jeroen Versteeg
Sogeti

“Dit probleem heeft een aantal 
invalshoeken. Ten eerste vind ik 
dat onze sector nog onvolwas-
sen is, gericht op het voldoen 
aan eisen in plaats van het op-
lossen van problemen. Daar-
naast is er vaak een overschat- 
ting van de mogelijkheden en 
een onderschatting van de com-
plexiteit. Tot slot worden soms 
in het beleid beslissingen geno-
men die in de uitvoering niet  
logisch of haalbaar zijn. In de 
Tweede Kamer is weinig kennis 

van IT. Ik denk dat de oplossing 
voor een groot deel zit in het 
‘opknippen’ van projecten: door 
ze kleiner te maken wordt de 
complexiteit minder. Gelukkig 
neigt de overheid dit steeds 
meer te doen; in de overheids-
IT zie ik veel positieve trends. 
De Rijks-CIO, de samenwerking 
tussen departementen, ik zie 
verandering en professionalise-
ring. Een manier om geld te be-
sparen lijkt mij het hergebruik 
van oplossingen of componen-
ten. Als bedrijf waken wij ervoor 
dingen aan te nemen die we 
niet kunnen. Zelfoverschatting is 
gevaarlijk. Als de klant dingen 
wil die niet kunnen of onver-
standig zijn, zeg ik dat gewoon. 
Je moet je proces aanpassen als 
de klant minder ervaren is, het 
is nog te vaak one size fits all.”

 “De oplossing zit in 
het opknippen”

Chris Verhoef
VU

“Als je de initiële schatting ver-
gelijkt met het uiteindelijk uit-
gegeven bedrag, kijk dan ook of 
er is uitgevoerd wat initieel het 
plan was. Als je een pak melk 
wilde en kreeg, maar acht keer 
zo duur, kijk dan naar de leve-
rancier. Maar wilde je bij nader 
inzien toch een koe: logisch dat 
het duurder wordt. De vraag is 
dan of je wel een goede op-
drachtgever bent. De overheid is 
hierin transparanter geworden, 

dat is goed. Dan kun je de 
schattingskwaliteit gaan onder-
zoeken. Dat is iets anders dan 
de feitelijke kosten vergelijken 
met de eerste inschatting – daar 
vraagt de Kamer om, maar dat is 
een verkeerde vraag. In een 
aantal wetenschappelijke artike-
len hebben we aan de VU uitge-
werkt hoe je naar schattings- 
kwaliteit moet kijken, op basis 
van gegevens van echte IT-pro-
jecten. Met voldoende gegevens 
kun je allerlei patronen herken-
nen: goede kwaliteit en ‘politieke 
schattingen’. Dat kun je gebrui-
ken om grip op de voortgang 
van ICT-projecten bij de overheid 
te krijgen. Maken tussentijdse 
schattingen de businesscase 
heel anders dan gedacht, kun je 
je besluit heroverwegen. Dat 
voorkomt een hoop ellende.”

“Met voldoende 
gegevens vind je 

patronen” 

Marc Lankhorst
Novay

“Uit de hand lopende kosten 
zijn bepaald niet uniek voor de 
IT, kijk naar de Noord-Zuidlijn. 
De Rekenkamer bracht twee jaar 
geleden een rapport uit over die 
ICT-budgetoverschrijdingen; het 
mechanisme dat daarin wordt 
blootgelegd is voor andere pro-
jecten hetzelfde. Ten eerste 
wordt het risico vaak bewust te 

laag ingeschat met het oog op 
de politieke haalbaarheid. Ten 
tweede zijn de projecten vaak 
gigantisch en daarom moeilijk te 
overzien. Ook banken schrijven 
miljoenen af op mislukte ICT-
projecten; bij de overheid zijn 
de projecten vaak nog een fac-
tor tien groter. Soms wil de 
overheid met ICT ook een maat-
schappelijk probleem oplossen, 
er is politieke haast, plannen 
worden doorgedrukt en dán 
moet de ICT het ‘nog even bou-
wen’. Ook de regie op grote pro-
gramma’s over ministeries heen 
laat te wensen over.
Hoe het wel moet? Ik zie een 
oplossing in iteratief ontwikke-
len: kleine stapjes nemen, tus-
senresultaten afstemmen met 
gebruikers. Dat kán in de ICT. De 
klant weet vooraf niet precies 
wat hij krijgt, dus moet heel in-
tensief in dat proces betrokken 
zijn. Als het vertrouwen er is, 
krijg je tevredener gebruikers en 
minder budgetoverschrijding.”

“Ik zie een oplossing in 
iteratief ontwikkelen”




